
تلاش برای شستن 
چهره های منفور

 خائن ها از 
تیــــم ملی 
حرف نزنند

دوست دارم این فیلم 
را به بازیکنان تیم 
ملی تقدیم کنم که 
وقتی بازی های شان 
را می بینیم، با 
تمام وجود آرزوی 
پیروزی شان را داریم. 
البته آقای دهداری 
یک الگو برای همه 
است که می توانند 
ببینند مثل ایشان 
می شود جنگید و 
برنده شد

خمس: باید تغییراتی 
در خود ایجاد کنیم

پاکو خمس ســرمربی اسپانیایی تیم 
فوتبال تراکتور درباره شــرایط تیمش 
می گویــد: »با توجه بــه تلاش فراوانی 
کــه انجــام داده ایــم، عملکردمــان در 
نیم فصــل اول خوب بود. اکنون زمان 
آن فرا رسیده که تک تک ما تغییراتی 
در خودمان ایجاد کنیم تا بازدهی مان 
بیشــتر شــود. ایجاد تغییر بدین معنا 
نیست که بیشتر کار کنیم. می خواهم 
هــر کــدام از اعضــا مسئولیت شــان 
را بــا تمرکــز بســیار بــالا انجــام دهند. 
موضوع بحث ما صرفاً اتفاقات داخل 
مســتطیل سبز نیســت. اعضای تیم 
بایــد در رابطــه بــا رفتــار، شــخصیت، 
اســتراحت و مراقبت از سلامتی شان 
بیــش از گذشــته وســواس داشــته 
باشــند و نقــاط ضعف شــان را بهبــود 
بخشند.« او با اشاره به نیم فصل دوم 
لیــگ برتر این طور می گوید: »تراکتور 
در نیم فصــل دوم عــلاوه بــر لیگ برتر 
بایــد در جــام حذفی هــم رقابت کند. 
نیم فصــل دوم حائــز اهمیت اســت، 
چرا که جایگاه نهایی تیم ها مشخص 
می شــود. هــر بــازی کنتــرل بهتــری 
داریــم و عملکــرد تیــم روز به روز بهتر 
می شود. بازیکنان هم می بایست در 
نیم فصل دوم از خطا و دریافت کارت 
بیهــوده پرهیــز کنند. تمامــی کارها را 
بایــد بهتــر از قبل انجام دهیــم و خود 
من نیز از این قاعده مستثنی نیستم. 
اوایــل حضــورم، بازیکنــان بــه راحتــی 
تمرکزشــان را از دســت می  دادنــد، 
خیلــی  حیــث  ایــن  از  اکنــون  ولــی 
بهتــر شــده ایم و از تمامــی بازیکنــان 
درخواســت دارم بــا تمرکز بســیار بالا 
در تمرینات حاضر شوند.« آن ها برای 
بازی حذفی آماده می شوند: »ما باید 
به شــکلی برای این بازی آماده شویم 
کــه انگار با تیم هــای مدعی لیگ برتر 
بــازی داریــم. اگر بازی با چوکا را جدی 
بگیریم، مشکلی نخواهیم داشت، در 
غیر این صورت، کار برای مان ســخت 

می شود.«

 
ستاری: هر پستی 

عنایتی بخواهد بازی 
می کنم

محمــد ســتاری بازیکــن جدیــد تیم 
پیــکان دربــاره انتخابــش می گویــد: 
»یک نیم فصل را در لیگ یک سپری 
کــردم، نیم فصــل خیلی خوبــی بود. 
خیلــی بهتــر از آن چیــزی بود که قبل 
پیوستنم به لیگ یک فکر می کردم، 
آمــار  توانســتیم  مــا  افتــاد.  اتفــاق 
صد درصد پیروزی در بازی خانگی را 
به دست بیاوریم و یک تجربه بسیار 
خوب برای من بود و دوســت دارم با 
صعــود خیبــر به لیگ برتــر دل مردم 
خوب خرم آباد شــاد شود و واقعاً هم 
امســال چــون مــن خــودم از نزدیک 
شــاهد تــلاش بچه هــا و همــه ارکان 
باشــگاه بــودم بــه نظرم امســال تیم 
خیبــر صعــود می کنــد. از کادر فنــی 
تیــم پیــکان هــم خــود آقــای عنایتی 
و هــم آقــای رجب زاده بــا من تماس 
گرفتنــد. چــون مــا ســابقه کار کردن 
در تیم هوادار را هم داشــتیم. ســال 
اولی که به لیگ برتر صعود کرده بود 
خیلــی ســال خوبــی داشــتیم. درکل 
شــناخت خوبــی کــه مــن و کادرفنی 
از همدیگــر داریــم باعث شــد من با 
مســئولان تیم خیبــر صحبت کنم و 
در یــک تفاهــم دو جانبــه از ایــن تیم 
جدا شــدم و به تیم پیکان پیوســتم. 
قبلاً هم دو فصل در پیکان بوده ام و 
می خواهم باز هم به آنها کمک کنم.« 
او دربــاره پســت بــازی اش می گوید: 
»تیم پیکان سه دفاعه بازی می کند 
و این همان سیســتمی اســت که ما 
در هــوادار داشــتیم. آقای عنایتی در 
هوادار از من در چند پست استفاده 
می کــرد و فکــر می کنــم مثــل فصــل 
قبــل و نیم فصــل اول باز هم در چند 
پســت بــازی خواهم کــرد و امیدوارم 
در هر پســتی که آقای عنایتی صلاح 
می بیننــد بتوانم عملکــرد خوبی را از 
خود به نمایش بگذارم. چند پســته 
بودن تمرکز بالایی را می خواهد و کار 
ســختی اســت اما یک آپشــن خوب 
محســوب می شــود و بازیکنان چند 
پسته می توانند خلأهای تیم در زمان 
مصدومیت و محرومیت را پر و خیال 

مربی را راحت کنند.«
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تیم ملی فوتبال کشورمان در رقابت های 
جــام ملت هــای آســیا خوش درخشــید و 
اوج درخشــش تیــم ملــی و ملی پوشــان 
کشــورمان در بــازی بــا ژاپــن بــود، جایــی 
کــه بازیکنــان باغیــرت ایرانــی توانســتند 
بــا غلبــه بــر تیمــی مثــل ژاپــن اوج قدرت 
و دلبستگی شــان بــه ایــران اســلامی و 
مــردم خــوب کشــورمان را بــه نمایــش 
بگذارنــد، جایــی کــه فوتبالیســت های 
کشــورمان می دانســتند مــردم چقــدر بــا 
پیروزی مقابل ژاپن خوشحال می شوند، 
بهتریــن نمایــش را اجــرا کردنــد تــا دل 
مردم را به دســت بیاورند و نشــان دادند 
کــه دشــمنان ایــن کشــور شــاید بتواننــد 
چنگی بــر صورت خورشــید بیندازند، اما 

هیــچ گاه نمی توانند غیرت ایران و ایرانی 
را از بیــن ببرنــد و فرزنــدان این آب و خاک 
تحت هر شرایطی برای عزت و سربلندی 
کشــورمان تــلاش می کننــد. مهم اســت 
کــه بعــد از دیــدار بــا ژاپــن برای تیــم ملی 
کشــورمان چه چیزی رخ دهد و قهرمانی 
هــدف مردانــی اســت کــه ایــن روزهــا در 
تیــم ملی کشــورمان بــه میــدان می روند 
و بــه یــاری خــدا و دعــای مــردم می توانند 
بــه ایــن هــدف مهــم هــم دســت پیــدا 
کننــد، حریفانــی مثــل قطــر، کــره جنوبی 
و یــا اردن بــه طــور حتم در برابــر این اراده 
و خواســت ملی پوشــان کشــورمان زانــو 
خواهنــد زد، امــا حتــی اگــر قهرمانــی هم 
میســر نشــود، چیــزی از ارزش هــای ایــن 
تیــم کــه بــرای مــردم وکشــورمان بــا جان 
و دل حریــف سرســخت و تمــام عیــاری 
مثل ژاپن را شکست دادند، کم نخواهد 
کــرد. ایــن یک تعارف نیســت بلکه حرف 

دل میلیون هــا ایرانــی اســت کــه در طول 
بازی هــای گذشــته از خودگذشــتگی و 
رشــادت فرزندان شــان را در ترکیــب تیم 
ملــی دیدنــد. امــا در روزهــای حســاس 
دیگــر، مثــل بازی هــای جــام جهانــی در 
همیــن کشــور قطــر اتفاقات دیگــری رخ 
داد؛ کشــور در دامی که دشــمنانش پهن 
کــرده بودنــد، در تــب می ســوخت و ایــن 
مــردم مثل همیشــه منتظر خوب شــدن 
حالشــان با فوتبــال بودند. منتظــر بودند 
تــا فرزنــدان ایــران در آوردگاه جــام جهانی 
بدرخشــند و امیــد بــه دل ها بازگــردد، اما 
نــه تنهــا دشــمنان قســم خــورده اســلام 
و ایــران از ایــن بازی هــا هــم نگذشــتند 
و تــلاش کردنــد حواشــی را بــرای تیــم 
ملــی کشــورمان ایجاد کنند و متأســفانه 
تــا حــدودی هــم موفــق بودنــد، بلکــه 
برخــی از اعضــای فوتبــال هــم آب بــه 
آســیاب دشــمنان ریختنــد و همــکلام 

بــا دشــمنان بــر طبــل ناامیدی، حاشــیه، 
جداسازی مردم از همدیگر و... کوبیدند 
و تلاش کردند ملی پوشــان کشــورمان را 
تحــت فشــار قــرار دهنــد کــه البتــه مثــل 
همیشــه نــاکام ماندنــد و تنهــا ثمــره این 
کارهــا، نشــان دادن چهــره واقعــی برخی 
فوتبالیســت ها و ورزشــی ها بــود تا مردم 
بیشتر و بهتر از گذشته خائنان این مرز و 
 بوم را بشناسند. حالا با اتفاقات میمون و 
مبارکی که در تیم ملی فوتبال کشورمان 
رخ داده اســت، برخی هــا در تــلاش برای 
شســتن چهره هــای منفــور در بین مردم 
هســتند تــا بــاز هــم ایــن افــراد مثــل زالــو 
بــه ورزش و فوتبــال کشــورمان بچســبند 
و بتواننــد همچنــان سوء اســتفاده های 
خود را داشته باشند. این روزها برخی ها 
تــلاش می کننــد تا از فرصــت پیش آمده 
اســتفاده کننــد و فضــا را بــرای حرف زدن 
خائن هــا از فوتبــال و تیم ملی مهیا کنند. 

خوشــبختانه بدون هیچ اشــاره ای به نام 
و نشــانی ایــن افــراد، مــردم و مســئولان 
بــه خوبــی خــط و ربــط ایــن تلاش هــا را 
می شناســند و اجــازه سوء اســتفاده از 
ایــن فرصــت را بــه خائن هــا و عوامل آنها 
نخواهنــد داد. بهتــر اســت ایــن افــراد به 
جــای تــلاش بــرای پــاک کــردن صــورت 
خائنــان، همچنــان بــه نمایــش خــوب 
ملی پوشــان کشــورمان بپردازنــد تــا نــه 
خودشــان را درگیــر حواشــی کننــد و نــه 
از جریــان امیدواوکننــده و افتخارآفریــن 
ایــن روزهــا عقــب بماننــد و از صف مردم 
جدا شــوند. صحبت با برخی افراد اســت 
کــه ایــن روزهــا، نــه از آب گل آلــود بلکــه 
از شــفاف و زلالــی آبــی کــه در تیــم ملــی 
کشــورمان در جریان اســت، می خواهند 
ماهــی خودشــان را بگیرنــد تــا در مواقــع 
لــزوم بازهــم چنــگ در چهــره خورشــید 

بکشــند.
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جشــنواره فیلــم فجــر ایــن روزهــا حــال و 
هوایــی فوتبالــی بــه خــود گرفتــه اســت. 
بخصوص اینکه یکی از فیلم های حاضر 
در ایــن دوره از جشــنواره نیــز موضوعــی 
فوتبالــی دارد. فیلــم ســینمایی »پرویــز 
خان« به کارگردانی علی ثقفی که موضوع 
آن بــه برشــی حســاس از زندگــی زنده  یاد 
پرویز دهداری ســرمربی اســبق تیم ملی 
فوتبــال ایــران در ســال 1365 می پــردازد 
کــه در آن 14 بازیکــن تیــم ملــی از حضور 
در ایــن تیــم اســتعفا دادنــد تــا یکــی از 
پرحاشیه ترین اتفاق های تاریخ تیم ملی 
رقم بخورد. ثقفی که یک کارگردان فیلم 
اولــی اســت، در این فیلم ســعی کــرده تا 
شــرایط آن دوره را به تصویر بکشــد و آن 
را به صورت داستانی جذاب به مخاطب 
عرضــه کند. ثقفــی در گفت و گو با »ایران 
ورزشــی« درباره این فیلم و شــرایطی که 
بــرای ســاخت آن تجربــه کــرده، صحبت 

کرده است.
 جرقه ساخت »پرویز خان« چطور 

زده شد؟
من از زمانی که کار فیلمســازی را شــروع 
کــردم و چنــد مســتند هم دربــاره فوتبال 
ســاختم، علاقــه زیــادی داشــتم کــه یک 
فیلــم ســینمایی فوتبالــی بســازم. خودم 
هــم به فوتبــال علاقه زیادی دارم و وقتی 
مســابقات را می بینم، خیلی احساساتی 
می شوم. وقتی اسم آقای دهداری مطرح 
شد، با اشتیاق سوژه ساخت فیلم درباره 
ایشــان را قبول کردم. اتقاق هایی هم که 
در زمان مربیگری آقای دهداری رخ داده 
بود، جــزو اتفاق های خاص فوتبال ایران 

بود که جذابیت داستانی داشت.
 ساخت فیلم هایی در ژانر ورزشی، 

کار سختی در جهان است. در 
سینمای ایران چند فیلم از این 

دست مانند »غلامرضا تختی« یا 
»بیرو« ساخته شده. درباره روند 
ساخت »پرویز خان« و شرایطی 

که برای آن تجربه کردید، توضیح 
می دهید؟

همان طــور کــه اشــاره کردیــد، ســاخت 
فیلم ورزشی کار سختی است و به ندرت 
فیلم هایی از این دســت ســاخته شــده، 
بخصــوص فیلم هایی کــه درام اصلی آن 
هم روی مسابقه متمرکز باشد. در حالی 
که در فیلم ما، 3۰ دقیقه از درام در جریان 
بازی می گذرد و مهم ترین اتفاق های فیلم 
هــم در همان مســابقه می افتد. دوربین 
این فیلم به وســط زمین مســابقه و بین 
بازیکنــان می رود. ما حرکت های ســریع 
دوربین داشتیم که توپ را دنبال می کرد 
و شــلاقی بود. من به دنبال این بودم که 
فضایــی از فوتبــال را ببینیم که تا به حال 
ندیــده بودیم. مــا نمی خواســتیم بازی را 
نشان دهیم بلکه می خواستیم آدم ها را 

وسط مسابقه نشان دهیم.
 بازیگران فیلم را چطور انتخاب 

کردید؟
یکــی دیگــر از ســختی های فیلــم پرویــز 
خــان، همیــن انتخــاب بازیگران بــود. ما 
بایــد افــرادی را انتخاب می کردیم که هم 
شــبیه باشــند، هــم بازیگــر باشــند و هم 
فوتبالیســت باشــند. این موضــوع وقت 
زیــادی از تیــم مــا گرفــت و بعــد هــم کــه 
انتخاب شــدند، مدت زیــادی با مربی ای 
کــه داشــتیم تمریــن فوتبــال می کردند. 
همزمان تمرین بازیگری هم می کردیم. 
اگــر بدانیــد کــه با چــه مشــکلاتی روبه رو 
بودیــم، می گوییــد چطــور ایــن فیلــم را 
ســاخته اید. ولی مــا عاشــقانه دنبال این 

بودیــم کــه ایــن کارهــای نشــد را انجــام 
دهیم.

 یکی از بازیگرانی که انتخاب کردید 
و گفتید هم باید بازیگر می بود و هم 

فوتبالیست و شبیه، بازیگر نقش 
احمدرضا عابدزاده بود که جزو 

جذابیت های اصلی فیلم پرویز خان 
به حساب می آید.

بلــه، ایشــان اولیــن کارش بــود که جلوی 
دوربین می آمد و برای این نقش، 3۰ کیلو 
وزن کــم کــرد. کلــی هم تمریــن کرد. هم 
فوتبالی و هم بازیگری. البته فقط او نبود 
و تک تک بچه ها زحمت زیادی کشیدند. 
از بازیگری که نقش کریم باوی را بازی کرد 
تا بازیگران نقش های سیروس قایقران، 
جــواد زرینچه و نــادر میر احمدیان. همه 
درخشــان بودنــد. به غیــر از این هــا، باید 
بــه بازیگــران تیم ملــی کویت هم اشــاره 
کنــم که هم باید فوتبالیســت می بودند، 
هــم عرب می بودند و هم بازیگر باشــند. 
مــا نمی توانســتیم هــر کســی را انتخــاب 
کنیــم. بازیگــری کــه نقش موید حــداد را 
بازی می کند، بسیار خوب بود یا بازیگری 
که نقش گزارشگر عرب را بازی می کرد.

 از اسکندر کوتی گزارشگر قدیمی 
فوتبال و محمدرضا کربکندی مربی 
فوتبال هم در نقش های خودشان 

استفاده کردید.
بله آقای کوتی به ما افتخار دادند و نقش 
خودشــان را بازی کردند. آقای کربکندی 
خیلی زحمت کشیدند و از اصفهان آمدند 
و ســه ســاعت و نیــم زیــر گریــم ســنگین 
بودنــد و افتخــار دادند در یک صحنه 3۰ 
ثانیه ای بازی کردند تا یک اتفاق تاریخی 

را در فیلم به تصویر بکشیم.
 از این بازیگران که بگذریم، به 

سعید پورصمیمی می رسیم که 
نقش اصلی فیلم پرویز خان را بر 

عهده داشت.

مــا بایــد بازیگــری را انتخــاب می کردیــم 
کــه بــه آقای دهداری شــبیه باشــد. آقای 
پورصمیمــی می گوینــد اگــر آقــای پرویــز 
پورحســینی زنــده بــود، مــن ایــن نقش را 
بــازی نمی کــردم، چون ایشــان شــباهت 
بیشــتری بــه آقــای دهــداری داشــت امــا 
حــالا کــه آقای پورحســینی در قید حیات 
نیســتند، آقای پورصمیمی بــه ما افتخار 
دادند. به نظر من بهترین خودشان بودند 
و من فکر می کنم که چطور می شود بهتر 
از این بود؟ جالب اینکه آقای پورصمیمی 
نه زیادی فوتبالی بودند و نه شــناختی از 
آقــای دهــداری داشــتند ولــی در همــان 
روزهای اول تحقیقات خودشان پیرامون 
نقــش را شــروع کردنــد تــا به شــخصیت 

نزدیک شوند.
 درباره روند تحقیق فیلم از چه 

منابعی استفاده کردید؟
دو سال تحقیق و نگارش این فیلم طول 
کشید. ما کتاب خاصی راجع به آن مقطع 
از زندگــی آقــای دهــداری کــه 14 بازیکــن 
تیم ملی اســتعفا دادند، نداشتیم و برای 
همیــن به منابع مختلفــی رجوع کردیم. 
باید راجع به شــخصیت های دیگر فیلم 
مثــل عابــدزاده تحقیــق می کردیم، راجع 
به دهه 6۰، اتفاق های سیاسی، اجتماعی 
و ورزشــی آن دوران، دربــاره بازیکنــان 
مســتعفی، دربــاره خــود آقای دهــداری و 
خانــواده اش. ما ابتدا پرســش ها را طرح 
کردیم و اطلاعاتی هم به دســت آوردیم. 
از روزنامه هــای ســال 1365 تــا صحبــت 
بــا خانــواده آقــای دهــداری. با آقــای رضا 
وطنخواه دستیار آقای دهداری، مصاحبه 
ســه ســاعته داشــتم. بــا شاگردان شــان 
صحبت کــردم. مصاحبه های روزنامه ها 

در آن دوران را خواندم.
 نظر خانواده شان چه بود؟

ما با دختر شان صحبت کردیم که خیلی 
اطلاعــات خوبــی به ما دادند و از ایشــان 

خیلــی تشــکر می کنیــم. خانــواده آقــای 
دهداری و آقای وطنخواه که نزدیک ترین 
فــرد فوتبالی به ایشــان بودند، در جریان 
کامل ســاخت فیلم بودند و خوشبختانه 

به ما اعتماد کردند و لطف داشتند.
 شما در داستان به برشی از زندگی 
دهداری اشاره دارید اما به آن ۱۴ 

بازیکن مستعفی زیاد نمی پردازید و 
حتی اسم مستعار برای یکی از آنها 

انتخاب کردید، چرا چنین تصمیمی 
گرفتید؟

آن شــخصیت کــه نــام وحیــد کامیــاب را 
برایــش انتخــاب کردیــم، ترکیــب چنــد 
بازیکن است، به اضافه تخیل نویسنده. 
ما از قصد این کار را کردیم که به بازیکن 
خاصی از آن جمع اشاره نداشته باشیم و 
نمی خواستم اذهان سمت یک نفر برود.
 ولی شخصیت های نقش شاگردان 

دهداری را واقعی نشان دادید.
بله بر اســاس مســتندات واقعــی بودند. 
مثلاً اینکه عابدزاده قلمزنی کار می کرده، 
واقعیت دارد. البته برای شخصیت هایی 
مثــل عابــدزاده و زرینچه هم کمی تخیل 

وارد کردم.
 دوست دارید فیلم پرویز خان را 

بازیکنان تیم ملی فوتبال الان هم 
ببینند؟

خیلی زیاد. آرزویم این است که وقتی تیم 
ملی می خواهد به زمین برود یا هر تیمی، 
مربــی بگویــد بچه هــا بیایید ایــن فیلم را 
ببینیــم تــا روحیــه بگیریم. دوســت دارم 
ایــن فیلم را بــه بازیکنان تیم ملی تقدیم 
کنم که وقتی بازی های شان را می بینیم، 
با تمام وجود آرزوی پیروزی شان را داریم. 
البتــه آقــای دهداری یــک الگو برای همه 
اســت که می تواننــد ببینند مثل ایشــان 
می شــود جنگید و برنده شــد. از سازمان 
سینمایی اوج که در راه ساخت این فیلم 

از ما حمایت کردند تشکر می کنم.

گفت و گوی »ایران ورزشی« با علی ثقفی کارگردان فیلم سینمایی »پرویز خان«

بازیکنان تیم ملی »پرویز خان« را ببینند
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